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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Kásler Miklós, emberi erőforrások minisztere 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Milyen megoldást kívánnak nyújtani az 
idősgondozásban a koronavírus okozta átalakulásokra ?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

 

A koronavírus,  már lassan két  éve az életünk része és ezalatt  az  idő alatt  jelentős változásokat
okozott. Nem kivétel az idősgondozás sem, aminek minden területén drámai átalakulások mentek
végbe. A házi segítségnyújtást igénybe vevők egy év alatt kétezer fővel lettek többen, derül ki a
Központi Statisztikai Hivatal adataiból. Közben a szociális terület dolgozóinak átlagos életkora 50
év  feletti,  nincs  utánpótlás,  ami  a  vidéki  településeken  fokozott  kihívást  jelen.  Sokan  az
otthonápolás  mellett  kénytelenek  dönteni,  mert  nem tudják  intézetbe  bejuttatni  a  rokonukat.  A
munkahely  megtartása  mellett  igen  megterhelő  az  otthoni  műszak,  ezért  sokan  feladni
kényszerülnek az állásukat.  Ez a megélhetés szempontjából igen nagy probléma. Az ápolási  díj
megalázóan kevés. Az alapösszegű ápolási díj bruttó havi 41.335 forint, de az emelt összegű ápolási
díj is alig magasabb, bruttó 62.005 forint/ hónap. A kiemelt ápolási díj mértéke is csupán bruttó
74.405 forint/ hónap. Ezek az összegek semmilyen formában nem helyettesítik a kieső fizetést.

 

A  helyzet  Szabadszálláson  is  pont  ilyen  aggasztó.  A  Szabadszálláson  működő  bentlakásos
Harmónia Integrált Idősek Otthona állami fenntartásban van. Az összes férőhely száma: 47 fő. A
várólista hosszú, munkaerőhiány van, az ott dolgozók pedig leterheltek mind mentális, mind fizikai
értelemben.  Személyes gondoskodást, házi segítségnyújtást rászorultsági alapon, az önkormányzati
fenntartású  Szabadszállási  Alapszolgáltatási  Központ  nyújt.  Reggel  8  órától  délután  4  óráig.  A
fennmaradó időben nem, valamint hétvégén egyáltalán nem jutnak a családok segítséghez. Sokan



 
alkalmaznak feketéző,  szakképzetlen ápolókat,  de ez a családnak és a gondozottnak sem valódi
segítség. Másik megoldás, hogy közvetítőkön keresztül találnak gondozókat. Ebben az esetben az
ápolónak  több  szakmai  követelménynek  is  meg  kell  felelnie,  szerződéssel  dolgozik  szakmai
felelősségbiztosítással rendelkezik, amely minden fél számára biztonságot nyújt. Egy szabadszállási
idősgondozó vállalkozó felelősségbiztosítása 50 millió forint károkozásig terjed ki. Ezzel szemben a
feketéző gondozó nem vállal felelősséget, nem adózik és mégis annyit kér, mint egy vállalkozó. Az
ember  hiány  miatt  sokan  ezt  a  lehetőséget  választják  és  sok  esetben  nagy  kára  származhat  a
családnak és a betegnek is. Az ilyen eseteket kiszűrésére állami segítségre, olyan jogi és gazdasági
környezetre lenne szükség, ami biztonságot nyújt az ápolásra szorultaknak és családjuknak.

 

Ezzel kapcsolatban tisztelettel kérdezem:

 

1. Hogyan tervezik felszámolni ezt a sokszor veszélyes és átláthatatlan rendszert, amit a feketén
dolgozó ápolók okoznak?

 

2.  Hogyan  terveznek  segíteni  azokon  a  családokon,  akik  férőhelyhiány  miatt  nem  tudják  a
rokonukat intézménybe bejuttatni és a nappali felügyelet után sem tudják ellátni?

 

3.  Hogyan  és  mikor  tervezik  átszervezni  a  házi  segítségnyújtás  rendszerét  és  bővíteni  az
intézmények férőhelyét, hogy mindenki segítséghez jusson akinek szüksége van rá?

 

4. Mikor tervezik emelni az otthongondozási díjat,  hogy azok, akik feladták az állásukat rendes
bevételhez juthassanak?

 

5.  Mikor  tervezik  emelni  az  intézményi  dolgozók  bérét,  hogy  ne  legyen  ekkora  elvándorlás  a
szakmából és ne legyen ekkora munkaerőhiány?

 

6. Milyen megoldást kívánnak nyújtani a koronavírus okozta átalakulásokra, többek közt arra, hogy
megnövekedett a házi segítségnyújtást igénybe vevők száma?

 

Válaszát várva.

Tisztelettel,

Ungár Péter

Budapest, 2021.11.15.

2  


